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Bez uhlí se dodnes  neobejdeme, 
zaznělo na Hornických slavnostech OKD
KARVINÁ – Hornické slavnosti OKD 
2023 začaly první zářijovou sobotu 
v Karviné tradičně na Univerzitním 
náměstí u památníku obětem havíř-
ské profese pietním aktem za účas-
ti zástupců vedení a odborů těžeb-
ní společnosti, hostů a dechovky 
Akorďanka. Po jeho ukončení se účast-
níci vydali ve společném průvodu uli-
cemi centra města ke kostelu Povýšení 
sv. Kříže, kde se následně uskutečnila 
mše za zemřelé horníky a na ochranu 
těch žijících. Jako poděkování za prá-
ci zaměstnanců dolu společnost OKD 
uspořádala v parku Boženy Němcové 

ve Fryštátě kulturní, široké veřejnos-
ti přístupný a bezplatný program, 
na který dorazilo na pět tisíc lidí.

„Přišli jsme při příležitosti oslavy 
Dne horníků vzpomenout na ty, kdo 
havířskému řemeslu přinesli oběť nej-
vyšší – tedy svůj život. Na stovky haví-
řů a záchranářů, tátů, synů a manželů, 
stovky smutných příběhů. Všem těmto 
lidem chci vyslovit hluboké poděková-
ní, vyjádřit naši neskonalou úctu. Dvě 
století těžby uhlí přinesla mnohé změ-
ny – máme kvalitnější ochranné po-
můcky i dokonalejší postupy a techno-
logie. Některé věci se ovšem nezměnily. 

Za každým z těch, kdo přišli o život, zů-
stává rodina, blízcí, kamarádi, kteří ni-
kdy nezapomenou. V jednom okamži-
ku se jim změnil celý život. Prožíváme 
tytéž pocity, co pozůstalí v dávné minu-
losti: Stejnou bolest, prázdnotu, obavy 
z toho, co bude dál…“ uvedl generální 
ředitel a předseda představenstva OKD 
Roman Sikora.

Vzpomenul v této souvislosti na tři 
kolegy ze šachty, Tomáše a Petra, je-
jichž životy vyhasly v letošním roce, 
a Dariusze, který přišel o život loni 
v listopadu.. 

Pokračování na straně 4

Bezpečnostní heslo měsíce: Preventivní chování – lidské zdraví ochrání!

Vaľanyho čas 
konečně nastal

Rubáňový kolektiv z úseku Karla Pochopeně 
využil šanci prokázat své kvality a ve stěně 
293 200/2 nafedroval letošní rekord.

3 Nadační městečko 
opět pobavilo

Čtrnáct partnerských neziskových organizací 
připravilo do fryštátského parku program, 
který si užívaly děti i jejich doprovod.

5 V revíru máme 
pravého vozataje

Vedoucí provozu ostravské Pily Salma 
propadl koním a dnes s nimi jako jeden 
z hrstky v tuzemsku jezdí závody spřežení.
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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Vážené kolegyně, kolegové, 
spolupracovníci,
nevím jak vám, ale mně ten čas strašně 
letí. Ani jsem se nenadál a už vstupuje-
me do posledního čtvrtletí roku!

S hospodářskými výsledky těch 
prvních tří můžeme být spokojeni. 
V oblasti těžby ROTP budeme téměř 
60 kt nad plánem, celková produkce 
pak může být o 450 kt vyšší než plán. 
To považuji ve světle výpadků z původ-
ně plánovaných porubů 401 206/1, 
402 202 a 463 200/2, které je 
zapotřebí nahradit jinde, za výborný 
výsledek. Přípraváři mají v úmyslu 
vyrazit v září 790 m, což by znamenalo 
výrazné překročení měsíčního plánu, 
v kumulaci pak bude scházet na plán 
nějakých 180 m, které do konce roku, 
věřím, ještě vylepšíme, a snížíme tak 
celoroční manko. Díky za tyto výsledky 
všem důlním pracovníkům!

Ani kolegové z úpravny a obchodního 
úseku ale nezaháleli a společným úsilím 
docílili překročení plánované úrovně 
prodeje našich výrobků o 17 kt jen v září, 
za první tři kvartály to potom bude více 
než 360 kt nad business plánem. 

Klobouk dolů, děkuji vám za to!
Protože se nám výsledkově daří 

a protože si velmi ceníme vaší dobré 
práce, dohodli jsme se s odbory 
na vyplacení mimořádného příspěvku 
na Vánoce – vidíte, jak ten čas letí – 
ve výši sedmnáctinásobku průměrného 
denního výdělku, což je o jedenác-
tinásobek více, než stanovuje naše 
kolektivní smlouva. Věřím, že vás toto 
rozhodnutí potěší, zasloužíte si to!

Jsem rád, že jsme mohli představit 
naše důlní a povrchová pracoviště 
i okruhu lidí, kteří se ve svém pro-
fesním životě věnují zcela odlišným 
disciplínám, a naše prostředí tak na ně 
působí naprosto exotickým dojmem. 
Hovořím zde o fárání osmi senátorů 
a senátorek z Výboru pro hospodářství, 
zemědělství a dopravu v čele s jeho 
předsedou panem senátorem Plevným, 
které proběhlo na přelomu srpna a září. 
Podobně nezapomenutelný zážitek 
jsme zprostředkovali i paní profesorce 
Evě Zažímalové, předsedkyni Akademie 

věd ČR s doprovodem jejích nejbližších 
spolupracovníků.

Myslím, že není na škodu pěstovat 
povědomí o naší práci a pracovních 
podmínkách v co nejširším spektru lidí, 
kteří si je často nedovedou vůbec před-
stavit. Obě zmíněné skupiny vyjádřily 
po vyfárání hlubokou úctu k hornickému 
řemeslu a poděkování za to, co pro 
zajištění energetické soběstačnosti této 
země děláme. 

V tomto měsíci jsme spolu s mými 
kolegy z vedení firmy absolvovali po-
měrně těžké a hlavně zdlouhavé jednání 
s představiteli polského ministerstva 
životního prostředí a měst a obcí 
dotčených naší pokračující hornickou 
činností v rámci studie posuzování vlivu 
těžby na životní prostředí na období 
roku 2024 do ukončení těžby, tzv. EIA. 
Jsme přesvědčeni, že vyčerpávající jed-
nání, kde jsme reagovali na více než 30 
dotazů, přinese kýžený výsledek a my 
budeme mít na konci října povolení 
na stole. 

V září jsme společně prožili ale i pří-
jemnější záležitost – Hornické slavnosti. 
Počasí nám přálo, kapely, stejně jako 
doprovodný program, byly skvělé, dou-
fám, že jste se bavili stejně dobře jako 
já. Soudě dle účasti, kdy přišlo více než 
5 tisíc lidí, to bylo vydařené odpoledne 
a večer.

Tak na sebe dávejte pozor a užívejte 
babího léta.

Zdař Bůh!
Roman Sikora, generální ředitel 

Představitelé těžařů po bohoslužbě.
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Ostrava patřila havířům, hostila 
27. setkání hornických měst a obcí
OSTRAVA – Moravskoslezská metro-
pole patřila od pátku 8. až do ne-
děle 10. září havířům. Na 27. set- 
kání hornických měst a obcí 
(SHMO) i související program na-
zvaný Fajront!!! jich dorazily stov-
ky z Česka, Slovenska i Polska. 
Významným, historicky vhodným 
a v dnešní době i logickým partne-
rem této velké slávy se stala také 
společnost OKD.

„Atmosféra skvělá, slavnostní mše 
v katedrále a průvod městem jsme si 
užili,“ popisoval Karel Blahut, závod-
ní Dolu ČSM, který byl mezi zhruba 
osmi stovkami účastníků.

„Karviná zdraví Ostravu! Zdař 
Bůh!“ znělo ulicemi města na veřej-
ností nejočekávanější části SHMO, 
totiž na slavnostním průvodu „hor-
nická paráda“ se zástupci všech 
pětašedesáti spolků a klubů, kte-
ří se zúčastnili. V parádních ha-
vířských mundůrech pochodova-
li od katedrály Božského Spasitele 
na Slezskoostravský hrad, kde pro-
běhlo mj. dekorování jejich prapor-

ců stužkami. „Výborně, že Ostrava 
toto setkání konečně pořádala!  Byli 
jsme spokojení, hlavně se tady všem 
líbilo – divákům i horníkům,“ nechal 
se slyšet Jan Kavka ze Spolku krojo-
vaných horníků Barbora. Jeho čle-
nů byly více než tři desítky a vyslo-

vili přání, aby za čtyři roky, kdy klub 
oslaví stovku, proběhla stejná akce 
i u nich doma v Karviné.

„Nesmírně jsme se do Ostravy tě-
šili, neboť je to jedno z nejkrásnějších 
hornických měst v České republice. 
 Pokračování na straně 5

Karvinští zástupci na ostravském setkání.
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Závěr roku 2023 ve znamení 
mimořádného přídavku na Vánoce
STONAVA – Sedmnáctinásobek 
průměrného denního výdělku! Taková 
je výše přídavku na Vánoce, na které 
se dohodlo vedení společnosti OKD 
s odborovými organizacemi. Odměna 
pro zaměstnance ve formě přídavku 
na Vánoce má v OKD dlouhou tradici, 
nicméně vyplacení celkově sedm-
náctinásobku průměrného denního 
výdělku je zcela mimořádná záleži-
tost. Dle Kolektivní smlouvy OKD je 
standardní výše přídavku na Vánoce 
ve výši šestinásobku průměrného 

denního výdělku příslušného zaměst-
nance  s výjimkou smluvních THZ.  
Po jednání s oborovými organizacemi 
se vedení společnosti OKD dohodlo 
na mimořádném navýšení přídavku 
na Vánoce o další jedenáctinásobek, 
který se týká i zaměstnanců THZ se 
smluvní mzdou. Celkem tak naši za-
městnanci mimo smluvní THZ obdrží 
do mzdy za měsíc listopad sedmnác-
tinásobek a smluvní THZ  jedenáctiná-
sobek průměrného denního výdělku  
ve výplatním termínu 13. 12. 2023.
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Opět na vrcholu hornické kariéry,  
Roman Badura vede svůj kolektiv
STONAVA – Když před necelými pěti roky 
Roman Badura končil po devatenácti le-
tech s funkcí rubáňového hlavního předá-
ka, označil ji za vrchol své havířské karié-
ry. A na ten se nyní vrátil, když ho z pozice 
zámečnického předáka v úseku vedoucího 
Rostislava Riedla povolali, aby převzal par-
tu po Pavlu Kullovi.

„Hlavního předáka dělám druhý měsíc 
a je to furt to samé jako předtím. Možná jen 
ti chlapi zestárli. Technologii po adapta-
ci na Důl ČSM znám, řízení kolektivu je 
stejné, v předáckém prostředí se pohybu-
ju dlouho. Samozřejmě teď přišla zpět ta 
větší zodpovědnost, jako zámečník jsem si 
zrobil svoje a měl vystaráno,“ konstatoval 
Badura.

Ten je v dnešním OKD skutečným in-
ventářem, vždyť nastupoval v devětaosm-
desátém roce po vojně jako vrátkař na Důl 
J. Fučík 1. „Máme to v rodině, děda pětat-
řicet let na Žofince a táta sedmatřicet 
na Pokroku. Já zatím čtyřiatřicet,“ popiso-
val hlavní předák. Který se dostal do rubání 
po praxi v dopravě i na čelbách.

Po útlumu těžby v petřvaldské pánvi za-
mířil Badura na darkovskou šachtu, kde se 
vypracoval z pomocníka horníka v kapli, 
přes havíře v sekcích mechanizovaného ru-
bání,  kombajnéra, až na předáka směny. 
„Když mi Kamil Kempný nabízel, abych za-
čal dělat hlavního, musel mě nějakou dobu 
fakt přemlouvat,“ podotkl.

Badura na předákování kývl i proto, aby 
„něco dokázal“. Což se povedlo, zařadil se 
totiž mezi nejúspěšnější chlapy v čele rubá-
ňových kolektivů OKD. A jak zdůrazňoval, 

nikdy se v jeho osádkách nestal závažný, 
natož fatální úraz! Ve starém kolektivu zů-
stal a zažil tu jako hlavní předáky Ladislava 
Valíčka a Pavla Kullu.

„Oba skončili na rentu a my jsme  vlast-
ně za současné personální situace měli jedi-
nou možnost, koho dát do vedení kolektivu. 
Roman je zavedené jméno, zkušený havíř ze 
staré školy,“ řekl vedoucí úseku Riedl. 

Badurovi horníci nastoupili po červen-
cové výluce do stěny 463 312, kde vystřída-
li dodavatele z Alpexu s hlavním předákem 
Dariuszem Heczkem. S kombajnem SL 300 
Eickhoff, sekcemi Fazos 15/31 a 15/33, stě-
novým dopravníkem PF 4 a sběrným do-
pravníkem PZF 11 nafedrovali v předešlém 
měsíci v revíru OKD nejvíce uhlí.

„Mocnost tam máme okolo metr a půl, ale 
celkem bereme dva metry šedesát z důvodu 
průjezdnosti kombajnu. Strop je proměn-
livý, reagujeme na to úklonem pancéře, za-
vrtávat a lepit ho však není třeba. Zato mik-
roklima není na  pracovišti nejlepší, někdy to 
vychází až na tři přestávky, především v let-
ním období. Kopeme tam okolo tisíce tun 
denně,“ sdělil vedoucí úseku.

V září se Badurovu kolektivu podařilo na-
kopat jednadvacet a půl tisíce tun uhlí, ale 
postupy brzdily jak potíže s klimatizací, tak 
strojním i elektrozařízením. „Při odstraňo-
vání poruch na kombajnu se prostálo pět 
a na stěnovém dopravníku čtyři dny,“ kon-
statoval výrobně-technický náměstek Petr 
Škorpík.

Havíři, navažte 
na tradici dárců krve, 
žádají z ostravské 
fakultní nemocnice
OSTRAVA – Fakultní nemocnice Ostrava nutně potřebuje pro 
své Krevní centrum pravidelně doplňovat stav krevních  zásob. 
Obrací se proto na zaměstnance společnosti OKD, aby se 
přidali k dárcům nejcennější tekutiny, pokud jimi ještě nejsou. 
K prvnímu odběru se dokonce nemusí ani objednávat!

„Horníci historicky patřili k lidem, kteří se hrdě hlásili 
k dobrovolnému dárcovství krve. Vždy si byli vědomi toho, jak 
důležitá a potřebná je dostupnost krevních zásob a medicín-
ských přípravků z ní vyráběných v okamžiku nějaké mimořádné 
události,“ říká Zuzana Čermáková, primářka Krevního centra 
FNO. Přesné počty havířů či dělníků jiných velkých podniků, 
kteří transfuzní stanici v Ostravě-Porubě navštěvovali a navště-
vují, sice nemají, ale odhadují je na vysoké procento. „A rádi 
bychom se k této tradici vrátili,“ upozorňuje primářka.

Krevní centrum vyzývá všechny lidi v OKD a jejich rodinné 
příslušníky, ať už stávající dárce či ty váhavé, nerozhodnuté, 
aby  dorazili k odběru a pomohli. „Pro naše pacienty potře-
bujeme všechny krevní skupiny. Krev se nedá dlouhodobě 
skladovat a má omezenou dobu expirace, proto je důležité, 
aby sem lidé chodili darovat krev pravidelně, abychom mohli 
krevní zásoby průběžně doplňovat. Prosíme, pomozte vytvořit 
dostatečnou zásobu krve pro pacienty. Nikdy nevíte, kdy ji 
budete sami potřebovat,“ vzkázali z nemocnice.

Objednat se dá telefonicky na čísle 800 260 004, e-mailem 
na krevni.centrum@fno.cz nebo online přes web https://kce-
obj.fno.cz na konkrétní datum a čas.

Horníci i další profese z OKD se objevují také mezi vyzna-
menávanými dobrovolnými dárci krve, z minulosti mají  Zlaté 
medaile MUDr. Jana Jánského za osmdesát odběrů například 
Rastislav Mika, svého času střelmistr z Dolu ČSA, Pavel 
Staněk, v době ocenění údržbář kombajnu v rubání Dolu 
Paskov, Milan Širka, který dělal na Dole Darkov kombajnéra 
v rubání, či Petr Lapiš, v době ocenění figurant u měřičů Dolu 
Darkov. „Pro zlato to ale neděláme!“ shodují se.

Srpen s letošní třetí nejvyšší 
těžbou, zajistily ji dva poruby

STONAVA – Po lednových 132 tisících 
a únorových 120 tisících tunách se zá-
řijová produkce uhlí v revíru zastavi-
la na zatím třetí nejvyšší letošní hod-
notě: 105 tisících tunách. Překročit se 
rubáňovým podařilo jak úkoly tech-
nického režimu, tak business plánu. 
Také čelboví zabrali a oproti chabému 
sedmému měsíci s 370 metry vyrazi-
li v tom osmém 580 metrů. Své plány 
ale kvůli výpadkům ve více oblastech 
dolu nesplnili.

„Na původní technický režim 
jsme vytěžili o patnáct tisíc tun více. 
Na business plán do plusu čtyřiatři-
cet tisíc tun. Od ledna do srpna tudíž 
máme nakopáno celkem 635 tisíc tun, 
což je nad plán šestatřicet tisíc tun,“ 
informoval vedoucí provozu rubání 
Roman Janulek. Zásadní výkon pod-
le něj podali horníci hlavního předá-
ka Miroslava Vaľanyho z úseku Karla 
Pochopeně, a to ve stěně 293 200/2 se 
72 177 nafedrovanými tunami. „Jako 

jediní dosáhli na režim i limiťák,“  
poznamenal Janulek.

Vaľany s Badurou  
dojíždějí na stop čáry
Naopak technické i mikroklimatic- 
ké problémy připravily o úspěch 
osádky hlavního předáka Roma- 
na Badury z úseku vedeného Ros-
tislavem Riedlem ve stěně 463 312, 
z níž vydobyli 21 488 tun. „V poru-
bu 463 200/2, kde dobýval kolek-
tiv Dariusze Heczka z Alpexu, jsme 
museli hned počátkem srpna pro-
vést preventivní uzavření kvůli roz-
bíhajícímu se záparu. Část chlapů 
z Alpexu vypomáhala na pracovišti 
Vaľanyho v porubu 293 200/2 a dru-
há část osádky vypomáhala stroja-
řům při likvidaci porubu 463 206 
a začala s vybavováním porubu 
402 206, jenž by se měl začátkem 
třetí říjnové dekády rozjet,“ popiso-
val vedoucí provozu rubání. 

Tento měsíc, kdy byl technický re-
žim těžby stanoven na pětadevade-
sát tisíc tun, kopou pouze kolekti-
vy Vaľanyho a Badury. „Oba poruby 
máme obsazeny v nepřetržitém pro-
vozu a oba se taky v závěru měsíce do-
stanou ke stop čáře, budou baldacho-
vat a chystat stěny k likvidaci,“ dopl-
ňoval Janulek. V brzké době se poté 
očekává rozjezd nových kapacit, blo-
ků 400 000 a 402 206 s kolektivy hlav-
ních předáků Kamila Turoně, respek-
tive Dariusze Heczka. „Předpoklad 
celkové těžby je v tomto roce okolo 
jednoho milionu tun uhlí,“ podotýkal 
k situaci výrobně-technický náměs-
tek Petr Škorpík.

Trable dodavatelských 
i kmenových razičů
Výpadek na technický režim 
za srpen činil šestatřicet met-
rů. Kolektivy z Alpexu dohroma-
dy nevyrazili jednapadesát met-

rů. Například na čelbě u osádek 
Andrzeje Staszewskiego z úseku 
Arkadiusze Węglarze, které jely 
v totálním nonstopu, měli z klasic-
kých kolektivů nejvíce, čtyřiaše-
desát metrů, avšak nebyly schop-
ny zvládnout více než jeden cyklus 
za čtyřiadvacet hodin. „Minimálně 
dvakrát za den by tam měli střílet. 
Na tomto pracovišti vypadli třináct 
metrů,“ podotkl Škorpík.

Dalších třiatřicet metrů výpad-
ku zanechala parta Tomasze Figury 
z úseku Alpex vedeného Bogdanem 
Bajaczykem. Na čelbě 463 242/1 v sr-
pnu sice najela razicím kombajnem 
MR 340, ale osádky se na pracovišti 
sžívaly se strojem, s nímž už rok ne-
dělaly, a trápily je taky horší mikrokli-
matické podmínky. 

„Z vlastních kolektivů jsme museli 
po dvaatřiceti metrech postupu zasta-
vit čelbu 43021/2 s kolektivem hlavní-
ho předáka Michala Omelky z úseku 

vedeného Romanem Čápem v důsled-
ku uzavření porubu 463 200/2 a změ-
ny další koncepce přípravy porubů. 
To znamenalo minus dalších jedna-
dvacet metrů,“ pokračoval výrobně- 
technický náměstek.

Klasičtí raziči od Vladimíra Slíže 
z úseku Adriana Firly se potýkali v zá-
věru osmého měsíce s vykomínová-
ním nadloží i sloje až do sedmimetro-
vé výšky, což si vyžádalo asanaci vý-
plňovou hmotou Adibet a týdenní od-
stávku v září.

Minulý měsíc dodavatelé z Alpexu 
začali sestavovat další kombajno-
vý kolektiv s hlavním předákem 
Arkadiuszem Lisowskim, který 
provoz příprav poslal na pracoviš-
tě 463 291/1 chystat budoucí výduš-
nou třídu porubu 463 204/1. Do ra-
žeb se vrátil taktéž dodavatelský ko-
lektiv Sefekory s hlavním předákem 
Romanem Jakubišinem z úseku vede-
ného Peterem Burym.

Roman Badura (vpravo) a Rostislav Riedl (v civilu) s chlapy po vyfárání.
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Kolektiv hlavního předáka Romana Kadlece z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 293 261/1 vyrazil 61 metrů při průměrném postupu 
4,36 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 21,79 centimetru 
na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Marka Noworyty z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 293  241/1 vyrazil 96 metrů při průměrném postupu 4,17 
metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 21,97 centimetru na raziče 
a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Tibora Pavlíka z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbách 402 246/3 a 402 240/3 vyrazil 94 metrů při průměrném 
postupu 4,27 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 22,49 centi-
metru na raziče a směnu.

mailto:krevni.centrum@fno.cz
https://kceobj.fno.cz/
https://kceobj.fno.cz/
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Vaľanyho čas nadešel, nejlepší 
letošní měsíční fedrunk!
HORNÍ SUCHÁ – Poprvé se v letošním 
roce na vyhlašování limitních výko-
nů objevil hlavní předák Miroslav 
Vaľany z úseku vedeného Karlem 
Pochopeněm. Tento srpnový výsledek 
byl o to cennější, že tolik jako jeho ha-
víři za posledních osm měsíců na Dole 
ČSM zdaleka nikdo nenakopal!

„Více než dvaasedmdesát tisíc tun 
je jednoznačně nejvyšší měsíční těž-
ba kolektivu v tomto roce,“ řekl vý-
robně-technický náměstek Petr 
Škorpík. Rekord byl zaznamenán 
v porubu 293 200/2, kde Vaľanyho 
osádky se směnovými předáky 
Robertem Wendtnerem, Lukášem 
Zapletalem, Michalem Stejskalem, 
Józefem Zubrzyckim a Piotrem 
Chorągwickim nastoupily právě 
od počátku srpna. Do krátkého blo-
ku se směrnou délkou cca 255 met-
rů dostali kombajn SL 300 Eickhoff, 
sekce DBT typů 1300/3100 v počtu 
devětadevadesáti kusů, stěnový do-
pravník PF 6/1042 a sběrný doprav-
ník Grot 850 s podporubovým zaříze-
ním PZF 09.

„Pracoviště bylo velmi příznivé jak 
po geologické, tak hlavně klimatic-
ké stránce a nacházelo se doslova pár 
kroků od těžní jámy. Porub byl zařa-
zen i do kategorie bez nebezpečí důl-
ních otřesů. Nějaké problémy nám pů-
sobila úvodní, těžní, třída, která byla 
vyražena vedle stařin bývalého bloku 
293 200/3, kde docházelo ke značné 
deformaci výztuže chodby a k bubře-
ní počvy. Vaľanovci se toho ale neza-
lekli a řádně se s tím poprali, jak ruč-
ní, tak strojní přibírkou počvy a hlav-
ně zvýšeným budováním pro zesílení 
únosnosti výztuže třídy. Jak vždycky 
při ranním raportu poznamenával ve-

doucí Karel Pochopeň: Šéfe, byl to boj 
z blízka,“ popsal vedoucí provozu ru-
bání Roman Janulek. Rekord se může 
v září znovu posunout, ale v říjnu už 
stěna s mocností 270 centimetrů uhlí 
dojíždí ke konci a bude se klást umě-
lý strop. Po dokopání se začne část 
Vaľanyho kolektivu podílet na likvi-
daci vlastní stěny 293 200/2 a zbytek 
bude těžit společně s kolektivem hlav-
ního předáka Kamila Turoně v poru-
bu 400 000.

Kolektiv z Pochopeňova úseku při-
tom čekal na prokázání svých kvalit 
více než rok, stejně tak i na splnění li-
mitního výkonu. „Předtím se na nás 
naposledy usmálo štěstí loni v led-
nu ve stěně 362 200, kde jsme ostat-
ně též měli tehdejší nejvyšší měsíč-
ní těžbu v OKD,“ konstatoval vedou-

cí úseku Pochopeň. Před dobýváním 
bloku 293 200/2 se horníci nejpr-
ve s hlavním předákem Bogdanem 
Kaniou a poté Miroslavem Vaľanym 
trápili při těžbě velmi složitého poru-
bu 463 206.

V celkové produkci uhlí se díky 
srpnu Vaľanyho kolektiv dostal se 
149 707 tunami na druhé místo v re-
víru za horníky od Romana Badury 
z úseku Rostislava Riedla, kteří 
zvládli dosud natěžit 173 055 tun. Co 
se nejvyššího měsíčního fedrunku le-
tos týče, z devíti splněných rubáňo-
vých limitních výkonů bylo 72 177 tun 
nejhodnotnějších, daleko za Vaľanym 
skončil kolektiv od Miroslava Turoně 
s druhou nejvyšší měsíční těžbou 
roku, lednovými 49 189 tunami. 

Hlučnost v pracovním procesu? 
Zdraví chrání preventivní chování!
STONAVA – Nemám je naschvál, po-
třebuji slyšet kolegu při dorozumí-
vání! Taková bývá podle vedoucí-
ho odboru bezpečnosti Břetislava 
Pukowskiho nejčastější výmluva 
chlapů v hlučném prostředí v dole 
bez nasazených chráničů sluchu. 
Právě na „rachot“, bez něhož se 
provozování strojů používaných při 
ražbách či těžbě neobejde, se zamě-
řuje téma BOZP pro následující mě-
síc.

„Preventivní chování  lidské zdra- 
ví ochrání,“ připomíná v dané sou-
vislosti Pukowski s tím, že hluk je 
jedním z mnoha rizikových a škod-
livých faktorů v pracovním pro-
středí. Chlapi na šachtě jsou vysta-
vováni teplu, svalovým zátěžím, 
vibracím i nepohodlným pracov-
ním pozicím. Tak proč si ještě ničit 
sluch, který je rovněž zatěžován? 
Sluch nemá schopnost regenerace, 
hluk jej tedy poškozuje nevratně.

„Hlukem označujeme pro člověka 
nežádoucí, rušivé či škodlivé zvu-
ky. Při nízkých hladinách nevadí, 
nicméně při dlouhodobé expozici 
v pracovním prostředí, kdy překra-
čuje 85 decibelů, může být příčinou 
trvalého poškození sluchového apa-
rátu ve smyslu sluchové ztráty,“ va-
ruje vedoucí odboru bezpečnosti.

Nejčastější typy hluku na šachtě:
 � impulsivní (například rány 

kladivem),
 � nepravidelný (brusky, vrtačky, 

sbíječky),
 � nepřetržitý (motory, ventilátory, 

čerpadla).
Při dlouhodobém a častém pů-

sobení hluku při hodnotách nad 
85 dB prokazují lékařské stu-
die nepříznivý vliv na zdraví člo-
věka. Sluch slouží prvotně pře-

devším jako varovný systém. 
Organismus reaguje na rámus 
jako na poplašný signál a spouš- 
tí celou řadu mechanismů. Hluk 
snižuje obecnou odolnost organi-
smu vůči zátěži, zasahuje do běž-
ných regulačních pochodů, ovliv-
ňuje pracovní výkon a zhoršu-
je komunikaci mezi lidmi. Jako je-
den z mnoha faktorů se může hluk 
při dlouhodobé expozici podílet 
na vzniku hypertenze (vysokého 
krevního tlaku), poškození funk-
ce srdce včetně zvýšení rizika in-
farktu, snížení imunity organismu, 
chronické únavě, nespavosti …

K přímému poškození zdraví 
(včetně perforace ušního bubínku) 
může dojít při vystavování se krát-
kodobému hluku přesahujícímu 
hodnotu 130 dB.

„Při dlouhodobém působe-
ní tohoto faktoru dochází u člově-
ka k poškození sluchového apará-
tu, jehož podstatou jsou zprvu pře-
chodné a posléze trvalé funkční 
a morfologické změny smyslových 
a nervových buněk Cortiho orgá-
nu vnitřního ucha. Tyto poruchy se 
zpočátku projevují dočasným zvý-
šením sluchového prahu,“ vysvětlu-
je Pukowski.

Při dalším působení hluku do-
chází po určité době ke zhorše-
ní sluchu a k následnému omezení 

v porozumění řeči, k tinnitu (slu-
chové vjemy vznikající bez podnětu 
– šelesty či pískání v uších) a para-
kusi (sluchové vjemy jsou vnímány 
jako přetvořené - ozvěny). „U pra-
covní expozice hluku se poškození 
prokazuje v závislosti na výši ekvi-
valentní hladiny akustického tla-
ku a trvání let expozice. Riziko slu-
chového postižení existuje i u hlu-
ku vznikajícího  v mimopracovním 
prostředí, třeba u lidí žijících v těs-
né blízkosti frekventovaného letiš-
tě, velmi rušných komunikací nebo 
při různých činnostech ve vol-
ném čase spojených s vyšší hluko-
vou zátěží,“ říká vedoucí odboru 
bezpečnosti.

V dole i v prostředí provozů úpra-
ven uhlí a mechanických dílen se 
nachází celá řada zařízení vydáva-
jících hluk. Zaměstnanci používají 
při své práci stroje a nástroje, kte-
ré jsou dalšími zdroji hluku. Proto 
platí povinnost používat osob-
ní ochranné pracovní prostředky 
(OOPP) 80dB, v těchto případech 
chrániče sluchu - zátkové špunty 
vkládané do zvukovodů či mušlové 
chrániče vhodné pro profese, u kte-
rých se zaměstnanci denně pohybu-
jí v hluku po převážnou část směny 
(obsluhy vrtných souprav, zámeční-
ci u hydraulických agregátů).

Senátoři při pracovní cestě na Karvinsko 
sfárali na Dole ČSM a viděli i „plíce šachty“
STONAVA – Srpnový pracovní výjezd 
na Karvinsko zavedl členy Výboru pro 
hospodářství, zemědělství a dopravu 
Senátu Parlamentu ČR k jednomu z nej-
významnějších regionálních zaměst-
navatelů. Totiž do společnosti OKD, 
která jim umožnila i návštěvu pracovišť 
na severní lokalitě Dolu ČSM.

Senátorům v čele s předsedou výboru 
Miroslavem Plevným a jeho místo-
předsedy Lumírem Aschenbrennerem 
a Ondřejem Feberem se nejprve dostalo 
povinného školení BOZP a pak v do-
provodu ředitele provozu OKD Davida 
Hájka, bezpečnostního technika Marka 
Chodury a  technika provozu rubání Jiřím 
Pokorným sfárali do porubu 293 200/2. 
Na pracovišti horníků hlavního předáka 
Miroslava Vaľanyho z úseku vedeného 
Karlem Pochopeněm viděli politici pro-
vádění pravidelné ranní údržby technolo-
gie, nad kterou bděli předák zámečníků 
Jaroslav Čapek a mechanik Evžen 
Ciencala. Dostalo se jim také informace, 
že daný porub nakopal v minulém měsíci 
nejvíce uhlí v OKD v tomto roce.

Další skupina senátorů zamířila 
s vedoucím povrchových provozů 
Radomilem Ociskem a vedoucím pro-
vozu elektrifikace povrchu Miroslavem 
Gojem na prohlídku mechanických 
dílen, strojoven těžních strojů a „plic 
šachty“, tedy hlavních ventilátorů. 
„Na mechanických dílnách se zasta-
vili u dobývacího kombajnu SL 300, 
který byl zrovna po opravě a procházel 
demontáží před popuštěním do dolu. 
Senátoři byli udiveni, jak se takový 
kolos může dostat do dolu a kolikrát se 
musí rozebrat a složit,“ popisoval Ocisk.

Při prohlídce strojoven 1 a 2 zajímaly 
politiky technické věci typu: Jak rychle 
výtah jezdí dolů a nahoru nebo jak se 
uhlí vytahuje na povrch. Současně 
všichni prošli ve zkratce cestu uhlí 
od skipu po provoz úpraven a finální 
sypání do vagónů. „Na závěr pochůzky 
jsme nakoukli do útrob hlavního venti-
látoru a probrali jsme důležitost tohoto 
stroje včetně některých technických 
parametrů,“ dodal vedoucí povrchových 
provozů.

OKD vzala senátory do porubu 293 200/2.

Výbor pro hospodářství, zemědělství a dopravu Senátu ČR na šachtě.

Kolektiv hlavního předáka Miroslava Vaľanyho z úseku vedoucího Karla Pochopeně 
v porubu 293 200/2 nakopal 72 177 tun při měsíčním postupu 117,6 metru, čemuž od-
povídal průměrný denní postup 4,09 metru a rubáňový výkon 71,73 na horníka a směnu. 
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Volby ZO OS Dolu ČSM  
už začátkem listopadu 2023
STONAVA – Ve dnech 7. a 8. 11. 2023 se 
na obou lokalitách Dolu ČSM uskuteční 
volby do Závodního výboru a Revizní 
komise největší odborové organizace 
působící v OKD, s funkčním obdobím 
od 1. 1. 2024.

Do Závodního výboru si odboráři budou 
volit patnáct svých zástupců a do Revizní 
komise tři. Podle Volebního řádu může 
kandidovat každý člen organizace, kterého 
nominuje a vyjádří mu podporu minimálně 
patnáct odborářů (formuláře „návrh kandi-
dáta“ jsou dostupné ve všech kancelářích 
ZV Dolu ČSM s tím, že datum uzávěrky 
kandidátních listin je 9. 10. 2023).

Nový Závodní výbor čeká velmi složité 
volební období, ve kterém dojde k zásad-
ní organizační změně v OKD, ale i v jiných 
organizacích, které jsou na fungování 
OKD závislé a kde má ZO OS rovněž své 
členy. V souvislosti s útlumem těžby při-
jde pravděpodobně o práci několik tisíc 
zaměstnanců OKD a firem, které zde pů-
sobí. Bude to znamenat velké množství 
jednání s představiteli dotčených firem 
ale i místních úřadů, aby se propouš-
těným zaměstnancům dostalo všeho, 
na co budou mít nárok nejen ze zákona, 
ale i z Nařízení vlády, Kolektivních smluv 
a uzavřených dohod. 

Ve druhé polovině nového funkčního 
období čeká odborovou organizaci 

pravděpodobně i vlastní reorganizace, 
která se bude muset přizpůsobit situ-
aci po ukončení těžby uhlí v OKD. Nový 
Závodní výbor a nové vedení odborů musí 
vyvinout maximální úsilí k zachování or-
ganizace i po roce 2025 a to tak, aby čle-
nům ZO OS, kteří budou nadále pracovat 
v dotčených firmách, byl poskytován od-
borový servis a byly zachovány i výhody, 
které členové ZO OS čerpají v současnos-
ti. Je zároveň třeba počítat se zvýšenými 
výdaji, které odborovou organizaci čekají 
v souvislosti s ukončováním pracovních 
poměrů svých členů. Dojde také k tomu, 
že významně klesne členská základna, 
a s tím samozřejmě i příjmy do rozpočtu 
odborové organizace. 

O všech významných skutečnostech 
bude rozhodovat právě nově zvolený 
Závodní výbor a jeho představitelé, kteří 
tak budou muset reagovat na novou  
situaci a přizpůsobit nejen svou činnost, 
ale i organizační strukturu, Stanovy, 
Zásady hospodaření a mnoho dalšího.

Jaké bude složení nového Závodního 
výboru a Revizní komise a kdo bude 
zaměstnance v těchto orgánech nakonec 
zastupovat, rozhodnou totiž ve volbách 
jen sami odboráři a nikdo jiný!!! 

Zdař Bůh! …a přijďte k volbám.                                                              
Štefan Pintér,  

předseda ZV OS PHGN Dolu ČSM

Orientační přehled zdrojů hluku dle hladin akustického tlaku (dB)

 � kolejové a závěsné lokomotivy, nakla-
dače a přibírkové stroje nad 85 dB,

 � vrtací vozy, sbíjecí kladiva, pneuma-
tické utahovačky nad 90 dB,

 � hydraulické agregáty, čerpadla, úhlové 
brusky, pneumatické vrtačky nad 95 dB,

 � vrtací kladiva do kamene, pneu-
matické pily na dřevo, akuvrtačky, 
utahovačky nad 100 dB,

 � většina typů separátních ventilátorů 
nad 105 dB.

Sdělení ZO OS Dolu ČSM
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Dokončení ze strany 1
„Čest jejich památce,“ řekl Roman 

Sikora s tím, že všechny tyto smutné 
příběhy jsou mementem, že bezpeč-
nosti lidí při práci na důlních praco-
vištích je zapotřebí věnovat neustá-
lou pozornost a úsilí. A učinit vše, aby 
všichni chlapi po každé šichtě vyfárali 
a vrátili se zdraví domů!

Připomněl, že letošní oslavy havíř-
ského svátku se nesly v duchu pětapa-
desátého výročí zahájení těžby na sto-
navské šachtě: „Důl ČSM je tím jedi-
ným a posledním, kde se v naší zemi 
dobývá černé uhlí, bez něhož se za-
tím, přes veškeré vynálezy a zlepšení, 
neobejdeme. Uhlí se v důsledku udá-
lostí z posledních let opět stalo cen-
nou surovinou, což způsobilo, že hor-
nický stav v našem regionu nezanikl. 
Právě díky více než třem tisícovkám 
lidí na lokalitách Sever a Jih zůsta-
lo hornické řemeslo stále živé a bude 
součástí tohoto regionu ještě několik 
dalších let.

„Vstupujeme ale do finále dvou-
setletého příběhu. A to je velká zod-
povědnost. Zodpovědnost za to, aby-
chom tuto kapitolu napsali důstojně, 
se ctí. Tak, jak si celý hornický pří-
běh zaslouží.  Dlužíme to všem, kvůli 
nimž jsme se zde dnes sešli, i těm, kte-
ří den co den stovky metrů pod zemí 
dále dobývají uhlí,“ dodal  generál-
ní ředitel a předseda představenstva 
OKD.

V podobném duchu hovo-
řil i Jan Krkoška, hejtman Morav- 
skoslezského kraje: „Vy sami, kte-
ří fáráte dolů, víte, jak to tam vypa-
dá, jak je důležité spolehnout se jeden 
na druhého. Dvě stě let havíři fárají 
a dobývají uhlí, bez něhož se dodnes 
přes významné technologie a pokro-
ky stále neobejdeme. Vaše práce, hor-
níci, byla a nadále je klíčová pro zajiš-
tění energie a infrastruktury našeho 
moderního světa.“ 

Odpoledne na Hornických slav-
nostech OKD pak bylo věnováno zá-
bavě. Ve fryštátském parku vystou-
pily kapely Fragile, Bastard, Gate 
Crasher a Rock ń´Roll Band Marcela 
Woodmana. Vrcholem pak byl kon-
cert Richarda Müllera. Stovky dětí 
potěšilo městečko Nadace OKD, 
v němž se bavily v kreativních dílnič-
kách, při sportovních aktivitách, jíz-
dě na ponících či třeba ve fotokoutku.

V průběhu odpoledního progra-
mu si zástupci OKD připomněli pěta-
padesát let fedrunku Dolu ČSM také 

Bez uhlí se dodnes  neobejdeme,  
zaznělo na Hornických slavnostech OKD

Kvíz od OKD pro poučení i pobavení
OSTRAVA – Fajront na hradě, tak 
se jmenoval bohatý doprovodný 
program 27. SHMO pro širokou, 
nejen hornickou  veřejnost. Formou 
naučně zábavného kvízu se do něho 
zapojila OKD coby jeden z partnerů.

Pětadvacet otázek pre-
zentovaných na nádvoří 
Slezskoostravského hradu 
ve třech blocích po půlhodině trvá-
ní se týkalo jak samotné hornické 
práce (K čemu se používá sebe-
záchranný přístroj?), tak historie 
(připomenutí fárání prezidenta 
Václava Havla či svatby v podzemí, 
obojí se odehrálo na Dole ČSM). 
A autoři nezapomněli samozřejmě 

na pobavení, například při dotazu 
Co nebo kdo je BANÍK, po němž je 

pojmenován ostravský fotbalový 
klub.

Přípitek k 55 letům těžby na Dole ČSM. Slovenský vokální soubor Fragile. Stánek RBP zdravotní pojišťovny.

Richard Müller.

Rock´n´Roll Band Marcela Woodmana.

Křest charitativního kalendáře uhlím.

Gate Crasher.
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Nadační městečko, neodmyslitelná součást programu hornických oslav
KARVINÁ – Jelikož těžaři chystali do fryštátského 
parku na hornický den program pro celé rodi-
ny, nemohla u toho chybět opět ani Nadace OKD 
se svým městečkem. Sestaveno bylo ze stanovišť 
čtrnácti neziskových organizací,  které pro děti 
připravily nespočet kreativních a sportovních 
aktivit.

„Ukázalo se, že Nadační městečko patří ne-
odmyslitelně k Hornickým slavnostem OKD. 
Své brány otevřelo první zářijovou sobotu ho-

dinu po poledni a už do něj pozvolna přicháze-
li první lidé. Návštěvnost byla veliká, z čehož 
máme samozřejmě neskutečnou radost,“ po-
psala Monika Němcová, ředitelka nadace.

V kreativní zóně si, jak uvedla, děti zkou-
šely práci s enkaustickou žehličkou, vyrábě-
ly brože z přírodních materiálů nebo malova-
ly na kamínky. Ve sportovní zóně hrály flor-
bal, házely na branku, poznaly požární sport, 
ale i řadu překážkových drah. „Obrovský zá-

jem byl opět o horolezeckou stěnu. Nechybělo 
dětmi tolik oblíbené malování na obličej a ap-
likace air-brush tetování, skákací hrad, po-
níci a fotokoutek, v němž se zvěčnily desít-
ky rodin. A šikovnost svých rukou pak moh-
li návštěvníci zjistit u nové atrakce s názvem 

Pevná ruka,“ upřesnila za nadační tým Silvie 
Balčíková.

Nadace OKD partnerům  městečka vzkáza-
la, že součástí tohoto projektu byli skvělí lidé, bez 
kterých by tato aktivita nikdy nemohla vzniknout. 
Podpořily ji také společnosti OKD a PRISKO.

Bez uhlí se dodnes  neobejdeme,  
zaznělo na Hornických slavnostech OKD

Dokončení ze strany 1
Ač si mnozí myslí, že již dávno 

hornické není, pro hornický stav 
vždy hornickým zůstane. Příprava 
setkání byla velmi náročná, avšak 
pracovní tým byl úžasný a podpora 
vedení města excelentní,“ hodnotil 
Václav Dorazil, perkmistr Sdružení 
hornických měst a obcí ČR.

„Reprezentujeme s manželkou 
starodávné hornické město Most, 
které bývalo dlouho centrem hlu-
binného i povrchového dobývání 
hnědého uhlí na severu Čech. Dnes 
nám zbyly už jen dvě povrchové lo-
kality, ostatní byly uzavřeny,“ uváděl 
Vlastimil Vozka ze Spolku severo-
českých havířů Most. A porovnával 
Ostravu za dob svého studia a dnes: 
„Je to stále krásné město, ale hodně 
se toho změnilo. I hospůdky se jme-
nují jinak …“

Organizátoři toho na SHMO 
i za podpory OKD připravili sku-
tečně spoustu, od návštěvy v hor-
nickém skanzenu s Dolem Anselm 
na Landeku či industriálního are-
álu s Dolem Hlubina v Dolních 
Vítkovicích, přes vystavení origi-
nálu slavné pravěké Petřkovické 
Venuše, po výstavy, kulturní pro-

gram či třeba vzpomínání romských 
havířů Kalo murš – Černý horník. 
„Vydali jsme i publikaci Hornická 
historie v rodinných albech obsa-
hující zcela unikátní dobové foto-
grafie. Po výzvě veřejnosti shromáž-
dili v Archivu města Ostravy 569 
fotografií od téměř stovky dárců. 
Součástí knihy se  tak staly napří-
klad fotografie prvního poválečné-
ho tabla hornické školy, záběry z fá-
rání s manželkami i snímky z první 
republiky,“ uvedla mluvčí magistrá-
tu Gabriela Pokorná.

Ostrava, jak velí tradice, předala 
v průběhu ceremoniálu v kostele sv. 
Václava Světlo svaté Barbory další-
mu organizátorskému městu SHMO 
v pořadí, Jílovému u Prahy, kde se 
bude akce konat příští rok. „Počátky 
ostravské těžby černého uhlí sahají 
až ke konci osmnáctého století, ještě 
před vznik Rakouska-Uherska. Pod 
zem zde v uplynulých staletích fáraly 
celé generace. Havíře měla ve svém 
středu většina rodin v našem měs-
tě. Hornictví a tradice s ním spoje-
né si proto zaslouží důstojné připo-
menutí, vždyť nález uhlí měnil měs-
to v průběhu staletí,“ dodal ostrav-
ský primátor Jan Dohnal.

Ostrava patřila havířům, hostila 
27. setkání hornických měst a obcí

České Permony předali v kostele sv. Václava
OSTRAVA – Sdružení hornických 
a hutnických spolků ČR předalo 
na 27. SHMO v Ostravě také kaž- 
doroční ocenění Český Permon. 
Slavnostní předání se odehrálo  
v kostele sv. Václava a oceněno bylo 
jako obvykle pět oblastí, v nichž 
mohla nominovat adepty i veřejnost 
a v poslední kategorii pak pořada-
telské město setkání.

Hornický folklór
Cenu získala SPŠ-VOŠ Příbram 
a cech PHH za udržování dlouhole-
té tradice skoku přes kůži v Příbrami. 
Skok přes kůži je starodávnou tradicí 
přijímání báňských studentů do hor-
nického cechu. Zrod této aktivity 
sahá do německého Freibergu roku 
1766. V českých podmínkách je tra-
dice zapisována od roku 1852 u stu-
dentů příbramského učiliště (poz-
ději Vysoká škola báňská) a následně 
i u studentů Střední průmyslové ško-
ly hornicko-geologické v Příbrami.

Záchrana technických 
památek
Zde byl vyznamenám Viktor Weis 
za rekonstrukci grafitového dolu 
Český Krumlov. Obnovil turistické 
prohlídky tamního podzemí a vrá-
til do tohoto města také jedinečnou 
možnost svézt se patnáct set metrů 
v šachtě důlním vláčkem a dozvě-
dět se více nejen o těžbě a zpracová-
ní grafitu.

Počiny roku
Jedna cena putovala do Oder, 
za propagaci hornické činnos-
ti na Odersku, kde se dolovalo již 
ve středověku. Nejprve tu hledali 
ložiska drahých kovů, po ukončení 
rudného hornictví počala těžba sta-
vebního kamene. Město vybudova-
lo naučnou stezku Stříbrný chod-
ník, turisté mohou putovat hornic-
kou krajinou na Pohořském kop-
ci. Přibyla také stezka k bývalému 
Flascharovu dolu, starému báňské-

mu dílu na těžbu štípané břidlice, 
která skončila po roce 1918. A dru-
hou cenu si zasloužila Dětská lé-
čebna se speleoterapií v Ostrově 

u Macochy. Stavbu dokončili vlo-
ni a její léčebné pracoviště rozšíři-
la Císařská jeskyně, která je provo-
zována jako činnost prováděná hor-
nickým způsobem.

Celoživotní dílo
Za celoživotní dílo byly letos oceně-
ny tři osobnosti, jejichž život je na-
plněn hornictvím a které se zaslu-
hují o udržování montánních tradic: 
Jiří Neruda, Stanislav Kuba a Pavel 
David.

Mimořádná cena 
Cenu pořadatelského města  obdr-
žel emeritní ředitel landeckého hor-
nického skanzenu Lumír Plac, za je-
hož působení bylo v areálu Dolu 
Anselm obnoveno mnoho exponátů 
a rozšířeny prohlídkové trasy mu-
zea. Oceněný navíc dokázal zau-
jmout o generace mladší poslucha-
če i kolegy a je nadšeným propagá-
torem hornických tradic a zvyků.

Kvíz od OKD pro poučení i pobavení
pojmenován ostravský fotbalový 
klub.
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Skok přes kůži pro nejmenší.

Nadační městečko v Karviné. Pevná ruka, zkouška šikovnosti.

Stánek RBP zdravotní pojišťovny.

Prezentace OKD u Slezskoostravského hradu. 

Moderátor Michal Kavalčík.

Zapojila se i HBZS Ostrava.

pokřtěním, a to stylově, uhlím, firemní-
ho charitativního kalendáře Zdař Bůh! se 
snímky z hornického prostředí, které vy-
tvořil ostravský fotograf Boris Renner. 
„Celý výtěžek z prodeje kalendáře popu-
tuje Spolku svatá Barbora, který devate-
náct let podporuje děti, jimž zahynul ro-
dič na následky pracovního úrazu v hor-
nictví,“ upozornila mluvčí těžařů Barbora 
Černá Dvořáková.

„Do dalších let přejeme Dolu ČSM hod-
ně vytěženého uhlí, dobré ceny a hlavně, 
aby všichni naši chlapi po každé šichtě vy-
fárali a vraceli se zdraví domů,“ prohlá-
sil na závěr Roman Sikora a poděkoval 
zaměstnancům OKD za loajalitu a dob-
rou práci. Slova díků patřila i partnerům 
Hornických slavností OKD, kteří s těžeb-
ní firmou dlouhodobě spolupracují.

Jaká je historie setkávání?

Setkání hornických měst a obcí se 
začala pořádat v roce 1997, první 
se uskutečnilo v září v Příbrami. 
Ostrava v minulosti slavnostní 
událost hostila dvakrát,  v září 
2000 v Petřkovicích a v červnu 
2005 v Radvanicích a Bartovicích. 

Organizátorem setkání hornických 
měst a obcí se stalo Sdružení 
hornických a hutnických spolků 
ČR spolu s daným pořadatelským 
městem. Na přípravě 27. SHMO spo-
lupracovala řada partnerů včetně 
OKD či RBP zdravotní pojišťovny.

Lumír Plac (vpravo) převzal z rukou 
primátora města Ostravy Jana Dohnala 
ocenění Český Permon  v kategorii Mimo-
řádná cena pořadatelského města.
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OSTRAVA

Hodokvas na hradě
Slezskoostravský hrad ožije jídlem, 
pitím, muzikou a dalším zajímavým 
programem v sobotu 7. ří jna od 9:30 
do 19 hodin. Návštěvníci se mohou 
těšit například na indiánské ry tmy ka-
pely Odzemě, vystoupení gymnastek 
GK Vítkovice, ukázky práce sokol-
níka a drezérů koní, vaření naživo 
i s ochutnávkami, expozici útrpného 
práva, f lašinetáře, karikaturistu a ze-
jména stánky s obrovskou nabídkou 
od čokolády, přes chilli, až po bezlep-
kové pokrmy i pečená kolena, dále 
samozřejmě na nabídku lokálních 
minipivovarů a dalších producentů 
nápojů.

Vlasta Redl
Velký koncert velkého muzikanta, jenž 
i v Ostravě oslaví půl století ve světě 
hudby. Geniální samorostlý všeuměl, 
skladatel, textař a zpěvák, spisovatel, 
studiový hráč, aranžér, hudební režisér 
a producent, který se se svou kapelou 
podílel na šedesáti albech, zahraje 

celý průřez svou bohatou tvorbou. 
Nebudou samozřejmě chybět nosné 
skladby raného AG Fleku. Výjimečná 
událost bude v klubu Barrák (pozor, 
z Havlíčkova nábřeží v Moravské 
Ostravě je přestěhován do Fügnerovy 
ulice 595/1 v Přívoze!) ve čtvrtek 
19. října od 19 hodin.

Destruction 40
Německá thrashmetalová par ta 
Destruct ion slaví čtyř i dekády 
na scéně a v rámci evropského turné 
zamí ř í i do Ostravy do klubu Barrák. 
Ve středu 1. listopadu se tady před-
staví i s hosty: Švédskými t radičními 
metalisty Enforcer, španělskými 
mladými thrasher y Cr isix a ame-
r ickou thrash/speed metalovou 
legendou Whiplash. Koncer t začíná 
v 19 hodin.

ORLOVÁ

Spící peklo
Přednáškový sál orlovské městské 
knihovny přivítá v pondělí 4. října 
od 17 hodin novináře, fotografa a ces-
tovatele Tomáše Kubeše, který má 

procestováno více než 120 zemí světa. 
Na toto setkání si připravuje besedu 
s názvem Spící peklo – Černobyl, kdy 
bude hovořit o havárii v tamní jaderné 
elektrárně v šestaosmdesátém roce, 
se kterou se lidstvo potýká dodnes 
a bude ještě dalších spoustu let. Jak 
vše proběhlo, co se stalo po výbuchu, 
jak to vypadá v zakázané zóně, příběhy 
lidí, kteří neměli žít, nebo naopak si 
na sklonku života vybrali zakázanou 
zónu jako svůj domov, včera i dnes, 
fakta i příběhy … Vstup je zdarma!!

KARVINÁ

Zakončení sezony
Kde jinde, než na Lodičkách! Poslední 
koncert letošní sezony tady bude 
v sobotu 30. září od 16 hodin a zahrají 
Rolling Stones Revival Brno slibující 
strhující zábavu, co pohltí všechny 
v publiku i na pódiu, Rock ń́ Roll 
Acoustic Irish s irskou keltskou muzikou 
s nádechem folku a beskydských 
kopců a akustičtí The Jumper Gamblers. 
Vstupné na akci podpořenou i Nadací 
OKD je dobrovolné.

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu

   

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s. 
třída Osvobození 1721/9, Karviná +420 725 756 830

     telefonicky  osobně     na webu

www.pracevokd.cz

KDY JINDY, 
NEŽ TEĎ?
Poslední šance stát se horníkem!

Lojza: Zdař Bůh, kamaráde! Jak je to 
s tím příplatkem za výkonnost? Můžeš 
mi to vysvětlit, když jsi zběhlý v té 
kolektivce? Bo já už jsem z toho blázen. 
Jeden měsíc  ten příplatek na sáčku 
mám, další měsíc ho tam zas nemám, 
v těch absencích se nemůžu vyznat. Tak 
jak to teda je?
Franta: Ty, Lojza poslouchej, není to nic 
složitého, jak budeš chodit do roboty, tak 
za každou odpracovanou hodinu dostaneš 
příplatek 15 Kč, bo robíš v dole. Kdyby si 
robil  na povrchu, dostal bys 11 Kč. Tak tře-
ba já jsem si začal řešit doktory po šichtě 
a hlídám si, abych měl maximálně jednu 
absenci v měsíci v délce 7,5 h, protože 
jsem vyčerpal už všechny absence, které 
se pro tento rok tolerovaly zaměstnava-
telem. Ty absence najdeš v odrážkách 
za rozhovorem. Jedna absence v délce 
7,5 h se ti každý měsíc automaticky 
odpustí, ale ty další už ne, pokud to 
teda není absence, kterou můžeš mít 
opakovaně a firma ti ji do určitého počtu 
hodin toleruje. Ty počty hodin najdeš též 
v těch odrážkách. Tak třeba já jsem minulý 
měsíc byl u doktora, měl jsem za to jednu 
absenci v délce 7,5 hodiny a pak jsem byl 
ještě darovat krev a příplatek za výkonnost 
jsem dostal, protože darování krve nebo 
plazmy  ti zaměstnavatel omluví,  když ji 
máš jednou za kvartál ještě nad rámec té 
jedné absence, co se omlouvá automa-
ticky. A samozřejmě nesmíš mít zetku, bo 
nedostaneš nic. U tebe to ale nehrozí, ty 
chodíš do roboty jak hodinky. 
Lojza: A co dovolená, ta se též počítá 
do absence? 

Franta: Ne! Dovolené můžeš čerpat, 
kolik chceš, ta se do absence nepočítá. 
Dovolenou máš též uvedenou v těch 
odrážkách níže.  
Lojza: Aha! No a co když budu mít 
nemocenskou? 
Franta: No tak pokud budeš mít 
nemocenskou delší než 7,5h v měsíci, 
tak nedostaneš nic, bo na nemocenské 
žádný výkon nepodáš. 
Lojza: Tak já si teda zkusím pořešit ty 
doktory po šichtě a pohlídám si ostatní 
absence mimo těch, co se tolerují, 
a bude to cajk. Tak teda díky moc a Zdař 
Bůh!
Franta: Zdař!

Do absence se nezapočítávají následu-
jící omluvené důvody nepřítomnosti:
čerpání řádné dovolené,

 � pracovní volno dle KS,
 � náhradní volno,
 � prostoj dle  KS,
 � neplacené volno (1 den za měsíc),
 � lékařská prohlídka organizovaná 

zaměstnavatelem,
 � darování krve nebo plazmy (1 den 

za kalendářní čtvrtletí),
 � odborová činnost dle KS,
 � otcovská poporodní péče,
 � ošetření u lékaře, které nebylo možné 

provést mimo pracovní dobu (4 dny 
za kalendářní rok);

 � svatba, narození dítěte, pohřeb, stě-
hování nebo doprovod do lékařského 
zařízení (4 dny za kalendářní rok pro 
vyjmenované absence celkem),

 � rekondiční pobyt podle této KS.

Jak funguje příplatek za výkonnost 

Výkonnostní příplatek – otázky a odpovědi:

Kolik dostanu za výkonnostní přípla-
tek, když splním podmínky?
Za každou odpracovanou hodinu 15 Kč 
(dělník důl, THZ důl), na povrchu 11 Kč 
(dělník povrch, THZ povrch) mimo 
smluvní THZ.
Započítává se do absence dovolená 
nebo otcovská?
Dovolená ani otcovská se do absence 
nezapočítávají.
Při nemocenské nárok trvá?
Pokud je nemocenská v měsíci delší 
než jeden den, tak nárok zaniká. 
Co darování krve nebo plazmy?
Tady je odpověď trošku složitější, 
pokud je odběr 1x za kvartál, tak 
se tato absence omluví nad rámec 
absence, která je omluvena v mě-
síci automaticky. Pokud  je odběr 

uskutečněn např. 2x za měsíc, nad 
rámec omluveného důvodu nepří-
tomnosti, tak nárok na výkonnostní 
příplatek zaniká, pokud už v daném 
kvartále zaměstnanec krev nebo 
plazmu daroval.
Mám nárok na výkonnostní přípla-
tek, pokud se účastním vojenského 
cvičení?
Pokud je v měsíci vojenské cvičení delší 
než jedna směna v měsíci, tak nárok, 
stejně jako u nemocenské, zaniká.
Během měsíce srpna čerpal zaměst-
nanec 22,5 hodin PA doprovod k lékaři 
a 7,5h PA na stěhování. Ve sledovaném 
období (1. 1.– 31. 7.) tento druh absen-
ce ještě nečerpal. Zůstává mu nárok? 
Nárok na výkonnostní příplatek za-
městnanci v daném měsíci zůstává.

Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
SRPEN 2023

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den

odrubaná 
plocha za den    

(m2/ den)

rub. výkon 
    (t/hl/sm)

denní
postup    (m) kombajn, výztuž

1. Badura(463312/) Riedl 28981 1332 478.7 25,229 2,43 SL 300, Fazos 15/31, 15/33

2. ALPEX_Heczko(463200/2) Pielka 2011 92 35.7 3,946 0,21 SL 300, Fazos 15/33, 17/37

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Holek(402226/) Palej 83,00 3,32 84,66 20,34 AM-50/132 C05

2. ALPEX_Figura(402266/, 402266/2) Bajaczyk, Ing. 55,00 2,62 77,33 17,36 AM-50/132 C01

3. Pavlík(402246/3) Firla 46,00 2,88 60,38 15,48 AM-50/132 C03

4. ALPEX_Pasik(54625/) Bajaczyk, Ing. 29,00 1,38 34,66 10,03 MR 340X-Ex SANDVIK C01

5. Noworyta(293241/1) Čáp 24,00 1,71 46,46 9,85 AM-50/132 C02

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Slíž(43021/2, 402220/1) Firla 50,00 3,13 78,60 15,99 VVH-1U D01, NSU-1E C01

2. ALPEX_Staszewski(293241/1, 
463242/) Weglarz, Ing. 47,00 2,04 46,86 12,11 VVH-1U K03, NSU-1E K03

3. Omelka(463242/1) Čáp 36,00 3,00 71,10 16,44 VVH-1U C02, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

LEDEN – SRPEN 2023

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Badura Riedl 151567 855 335.5 15,361 1,88

2. Turoň Miarka 105822 1376 478.4 30,611 3,39

3. ALPEX_Heczko Pielka 93484 534 333.3 18,967 1,60

4. Vaľany Pochopeň 77530 459 220.4 8,785 1,33

5. Pokorný Pamánek, Ing. 4078 453 134.6 11,584 0,68

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 860,00 4,67 104,23 27,58

2. ALPEX_Figura Bajaczyk, Ing. 607,00 4,07 100,26 23,69

3. Noworyta Firla 553,00 4,65 106,14 24,98

4. ALPEX_Holek Palej 474,00 4,16 104,89 24,11

5. Kadlec Čáp 410,00 3,73 97,01 19,49

6. Pavlík Firla 299,00 3,74 80,57 19,88

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Staszewski Weglarz, Ing. 343,00 2,17 50,03 11,97

2. Omelka Čáp 303,00 2,33 59,78 11,98

3. Slíž Firla 298,00 2,40 61,81 11,49

4. Noworyta Čáp 58,00 2,64 62,31 14,19

5. SEFEKORA_Jakubišín Bury 56,00 1,14 29,64 6,57

6. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 5,00 1,00 24,60 4,13
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Westernový workshop pod vedením Martina Prágra.
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Vozataj z revíru, rarita i v prostředí českých „koňáků“

DĚTMAROVICE – Snad jen okolo pěti de-
sítek milovníků koní se podle odhadů 
Michala Mrakwii v tuzemsku věnuje, 
tak jako on, vozatajství, čili závodům 
spřežení. Pro vedoucího provozu os-
travské Pily Salma spadající do OKD 
a zajišťující pro stonavskou šachtu 
řezivo i další důlní sortiment dřeva to 
znamená koníčka celoživotního … byť 
na koňském hřbetě sám zrovna sedět 
nemusí!

„Je to paradox, ale je to tak. 
Necítím se v sedle dobře, mám 
z tohoto typu ježdění velký respekt. 
Partnerka naopak, ta se bojí v ko-
čáře, zato v sedle se cítí jako ryba 
ve vodě,“ popisuje Michal pocházející 
z Dětmarovic, z hospodářství, kde 
s těmito ušlechtilými zvířaty žije 
od dětství. Michalova rodina také 
kupodivu na to, že je z hornické obce, 
neměla s havířinou a uhlím nic společ-
ného (snad s výjimkou dědy, co vozil 
jako železničář produkci ze šachet 
ve vagonech), až do jeho příchodu 
do OKD.

„S koňmi jsem  od doby, kdy jsem 
se naučil mluvit a chodit. Navázal 
jsem na tátu, který s nimi jezdil,“ říká 
vedoucí provozu Pily Salma. A vzpo-
míná na svého prvního koně Segana 
(starokladrubského vraníka) i dalšího 
Kubu (chladnokrevné plemeno). Nyní 
má osmiletého Laose, slezského tep-
lokrevníka, což je tradiční regionální 
plemeno pro univerzální využití, který 
je jeho vozatajským parťákem.

„Závody? Dva dny chystání předem 
a čtyři dny, od čtvrtku do neděle, 

na místě. Letos jsme byli naposledy 
v Tlumačově, kde jsem skončil v první 
desítce,“ pokračuje Michal s tím, 
že na tyto akce potřebuje daleko 
víc než jen koně. Počínaje přívěsem 
na transport, přes dva vozíky, postro-
je, odpovídající vizuálně i technicky, až 
po spoustu času i peněz. Vozatajství 
považuje za nejnákladnější sport 
„koňáků“.

Samotnému soutěžení předchází 
veterinární prohlídka, další den jsou 
drezúry, podle typu závodů jedno až 
čtyřhvězdičkové, které jsou pro světo-
vé poháry. „Následuje má nejoblíbe-
nější disciplína nazývaná maratonská 
zkouška, při které musíme ujet v pře-
dem daném čase určitou vzdálenost 
a překonávat při tom stanoviště, 
na nichž jsou v abecedním pořadí 
překážky. To mají nejraději diváci, 
projíždíme vodou, bouráme, vozíky se 
převracejí, koníci utíkají …“ popisuje 
nadšenec. A závěrečný den podle něj 
patří parkuru, kdy soutěžící se svými 
zvířaty zvládají slalom mezi kužely.

Připravit na to koně i jezdce, jak 
Michal upozorňuje, trvá celý život. 
„Kromě závodů vezmu Laose s kočá-
rem někdy i na odvoz svatebčanů,  jez-
díme i dožínky, dětské dny a podobné 
akce pro veřejnost v obcích,“ dodává.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Michal Mrakwia na kočáru s koněm Laosem.
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Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, dokázali jste něco výjimečného a chcete se 
o to podělit? Nebo máte takového parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte na 606 774 346.

Závody spřežení ve stylovém zámeckém parku.

Malí autisté z Dobrodiní na chalupě v Beskydech
OSTRAVA – Díky grantu z těžařské nadace 
uspořádala nezisková organizace Dobrodiní 
adaptačně-ozdravný pobyt pro děti a mládež 
s autismem. Uskutečnil se v létě v horském 
prostředí Beskyd v okolí Horní Bečvy na cha-
lupě U Hanáků, která se tak stala přechod-
ným domovem pro děti a mládež s poruchami 
autistického spektra. 

„Tyto děti se nemohou účastnit běžných 
škol v přírodě či podobných programů 
a vzhledem k deficitům, vyplývajícím 
z těchto poruch, jim týden na Valašsku 
pomohl v rozvoji.  Pro všechny to mělo velký 
adaptační význam. Především v osvojování 
si fungování v jiném prostředí, než mají vžité. 
V rámci nácviku sociálních dovedností se 
děti spolupodílely na přípravě snídaní a se-
beobslužných činností. Snažily se eliminovat 
problémy jak v chování, tak ve společenském 

životě,“ popisovala Martina Bystroňová 
z Dobrodiní.

Malí autisté se zúčastnili expozice 
Světa kamenů, navštívili výrobnu svíček 
Unipar a Dřevěné městečko v Rožnově pod 
Radhoštěm. Největším zážitkem pak byla 
expozice Ledových soch, kde se ponořili 
do ledového světa a na vlastní kůži pocítili mí-
nusové teploty mrazu. „Děti se rády zapojily 
do všech aktivit a programu pobytu. Přitom 
si rozvíjely schopnosti ve všech oblastech 
komunikace, adaptace a sociální interakce. 
Děti si upevnily nejen sebepoznávání a vztahy 
mezi sebou, ale i s okolním světem. Poznávaly 
nová prostředí, rozšiřovaly si poznatky i slovní 
zásobu.  Tyto pobyty byly přínosem  také  pro 
rodiče, kteří si odpočinuli a nastartovali své 
síly na jejich výchovu,“ zakončila Martina 
Bystroňová s poděkováním Nadaci OKD.

Pohybově náročná rehabilitace 
zahrnovala westernový workshop
OSTRAVA – Další rehabilitační pobyt 
podpořený Nadací OKD mají za sebou 
klienti Sdružení pro pomoc mentálně 
postiženým Karviná (SMPM Karviná). 
Handicapovaní i jejich doprovod strá-
vili týden v Horském hotelu Excelsior 
v Horní Lomné v Beskydech.

„Zúčastnilo se ho celkem osmatřicet 
osob a program byl bohatý, probíhaly 
míčové hry, zahráli jsme si bowling, 
kroket, zaplavali ve vnitřním i venkovním 
bazénu, po celou dobu byla možnost 
masáží a sauny. Velmi jsme si užili 
pohybový workshop v country stylu pod 
vedením profesionálního tanečníka 

Martina Prágra. Rovněž nás nadchl 
kreativní workshop paní Dvořákové, 
kde jsme vyráběli z drátků a perliček 
strom, který byl přichycen na kameni. 
Nechybělo ani opékání párků,“ komen-
tovala akci Jiřina Roubalová ze SPMP 
Karviná.

Tento společný pobyt byl podle ní 
trošku náročnější na pohyb, nicméně 
všichni se poctivě zúčastňovali předem 
určeného programu. „Domů jsme 
odjížděli se spoustou zážitků, byť trošku 
unavení, ale s dobrým pocitem, že jsme 
udělali něco pro své zdraví,“ vzkazovala 
Roubalová.
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PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮL 
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
20 000 Kč!

  

ODMĚNA BUDE VYPLACENA PO ODPRACOVÁNÍ PRVNÍCH 
4 MĚSÍCŮ NOVÝM ZAMĚSTNANCEM, KTERÝ V DANÉM OBDOBÍ:
 odpracuje alespoň 85 % povinných dnů 

(dovolená se započítává do odpracované doby),
 bude stále v pracovním poměru,
 nebude ve výpovědní lhůtě,
 neměl neomluvenou absenci.

PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮL 
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
20 000 Kč!

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná

+420 725 756 830
+48 694 629 890

  telefonicky osobně     na webu
www.pracevokd.cz
www.rekrutacjaokd.pl

PŘIJMEME:

Horníky raziče a rubače.
Horníky ostatních činností.
Důlní zámečníky a elektromontéry.

Zapoj se do LIGY NÁBORÁŘŮa vyhraj dalších30 000 Kč!

Nabídka platí od 2. 1. 2023 do odvolání.


